المستخلص عربي : 
إن معالجة البهاق في مرحلته المستقرة بالطرق الجراحية المؤسسة حقق نجاحاً متفائلاً. لذا، فإن الهدف من الدراسة الحالية هو تطوير زراعة صفائح جلدية تحتوي على خلايا صبغة على مساحة كبيرة من جلد المصاب بالبهاق المستقر والذين لم يستجيبوا على الأقل لنوعين من العلاج الطبي.
تم أخذ عينة جلد (2 سم 2) من مناطق سليمة من 30 مريضاً بالبهاق ذكوراً وإناثاً في حالته المستقرة وأنواعه ومدده المختلفة. تم فصل الخلايا الجلدية من عينة الجلد بالطرق المتبعة ومن ثم زراعتها على غشاء معقم مغطى بمادة الكولاجين في أوساط زراعية من نوع MCDB-153 التي تشجع على زراعة الخلايا الكيراتينية والصبغية معاً. سمح للخلايا الجلدية بأن تنمو وتتكاثر لمدة لا تقل عن ثلاثين يوماً من أجل الحصول على المساحة المطلوبة من الصفائح الجلدية. تم زراعة تلك الصفائح الجلدية الذاتية على المناطق المصابة من جلد مريض البهاق التي تم صنفرتها قبل الزراعة. ومن ثم تم تغطيتها بمصفطة فازلين وفوقه مصفطة معقم غطوا جميعاً بشاش شفاف لمدة شهر .
تم متابعة المرضى وتقويم نسبة استعادة اللون في المناطق المزروعة. إن مدة المتابعة التي تراوحت من 2-3 أشهر أظهرت أن المرضى المصابين بالبهاق المجزأ استعادوا اللون بنسبة مئوية أكثر من المرضى المصابين بالنوع المعمم. لم يبد مرضى البهاق من النوع الطرف-وجهي أي استجابة في استعادة اللون حتى الآن بعد عملية الزرع، بينما ظهرت ظاهرة (الكوبنر) على مريضين من النوع المعمم مع ظهور بقع جديدة من البهاق. إن التقرير يدلل على إمكانية استخدام الصفائح الجلدية المزروعة كبديل علاجي لمرضى البهاق المستقر الذين لم يستجيبوا للعلاج الطبي.

Abstract: 
[bookmark: _GoBack]The treatment of vitiligo in the stable phase, surgical methods the institution has achieved success optimistic. Therefore, the objective of the present study is to develop the cultivation of skin sheets containing the pigment cells in the skin of a large area of ​​stable vitiligo and who have not responded to at least two types of medical treatment.
Skin sample was taken (2 cm 2) areas of the sound of 30 vitiligo patients, both male and female in stable condition and the different types and extended. Skin cells were separated from the skin sample methods used and then grown on sterile membrane covered with collagen in the agricultural community of the type of MCDB-153, which encourages the cultivation of keratinocytes and pigment together. Allowed the skin cells to grow and multiply for a period not less than thirty days in order to obtain the required space from the skin plates. These plates were planted on the skin self-affected areas of skin of vitiligo patients that have been Snfrtha before planting. It was then covered Bmsafth Vaseline and it Msafth sterile gauze covered all transparent for a month.
The follow-up patients and evaluate the recovery rate of color in the cultivated areas. The duration of follow-up ranged from 2-3 months showed that patients with segmental vitiligo regained their color, percentage of patients with more generalized type. Vitiligo patients did not seem the type of party - both sides of any response to the restoration of color, even now after the transplant, while the phenomenon emerged (Alcopnr) on two patients with generalized type of appearance of new patches of vitiligo. The report demonstrates the possibility of using sheets of skin cultivated as an alternative treatment for patients with stable vitiligo who did not respond to medical treatment.
